
Наслідки вибуху…
Перше. Головним чинником, який

визначає долю ЧАЕС, розгрібання на-
слідків вибуху і доль людей стала зупинка
у 2000 році діючих блоків ЧАЕС. При-
пинила роботу найнадійніша на той час
атомна електростанція світу, в систему
безпеки якої після 1986-го були вбухані
колосальні кошти. Рішення було прийня-
то «з політичних міркувань». Через це рі-

шення чоловіки, які зупиняли Чорно-
биль, плакали за пультами, зупиняючи
АЕС. Їхніх сліз ТБ не показало. Головне —
тепер могутній енергетичний об’єкт із
надприбуткового підприємства перетво-
рився на прохача бюджетних і міжнарод-
них грошей.

Але навіть у цій принизливій ролі про-
хача і «вибивача» атомники змогли зроби-
ти дуже багато. Вже закінчено перший

етап зі стабілізації об’єкта «Укриття». До
2017 року мають завершити зведення кон-
файнмента над 4-м енергоблоком ЧАЕС. У
цьому році має бути вивантажено все від-
працьоване ядерне паливо із зупинених
блоків і переміщено в сховище. Що далі? 

«Прагматики», що приходили за
останні десятиліття до влади, обіцяють
«реструктуризацію ЧАЕС». Тобто є стан-
дартний пакет новомодних «реформ»,
яким були піддані майже всі великі кор-
порації, що дісталися Україні від УРСР:
розділити її на окремі підприємства з
різними завданнями. 

(Закінчення на 3-й стор.)
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30-Й ПОДЗВІН ЧОРНОБИЛЯ. ЗА КИМ ВІН?

30 років тому десь близько третьої ночі я прокинувся від того, що моя мама,
грюкаючи дверима, вивела з балкона велосипед і, прокотивши його довгим кори-
дором, пішла. Вона була медик і, як потім я дізнався, її терміново викликали на
прийом до опромінених пожежних і працівників Чорнобильської АЕС. Під ранок по
квартирах почали ходити якісь люди і роздавати йодовмісні препарати.

Під вечір 26 квітня ми, п’ятнадцятирічні хлопчаки, лазили на дах нашої 9-
поверхівки і у моторошному захваті дивилися на заграву над 4-м блоком ЧАЕС. А
через день, 27 квітня, о 14.00 на жовтих «Ікарусах» ми поїхали з Прип'яті, щоб біль-
ше ніколи не повернутися у рідні домівки.

Але я повернувся. І ось уже 16 років займаюсь усуненням наслідків експери-
менту, що призвів до вибуху на ЧАЕС. А головне — я опікуюся проблемами людей,
які усувають ці наслідки.

Тих героїв, котрі багато разів рятували Україну. Востаннє — цієї зими, коли
Україна залишилася не тільки без газу, а й без донецького вугілля, і за всіма роз-
рахунками наших ворогів українська енергосистема мала завалитися. Але не
завалилася. Тому що атомники України зуміли забезпечити 60% необхідної
Україні електроенергії. 

Ці люди спроможні захистити нас від наслідків того вибуху, що розбудив мене
30 років тому. На жаль, не все залежить від цих людей…

Перший заступник голо-
ви Комітету ВР з питань ПЕКу,
ядерної політики та ядерної
безпеки Олександр Домб-
ровський відзначив, що пе-
ред ядерною галуззю стоїть
багато питань, які потребу-
ють законодавчого забезпе-
чення в рамках роботи про-
фільного комітету.

Серед найактуальні-
ших проблем народний
депутат виокремив справу
про примусове стягнення
з «Енергоатома» сумнівної

заборгованості на користь
ЗАТ СП «Укрелектроват», що
призвело до блокування
рахунків оператора україн-
ських АЕС. «На жаль, я можу
констатувати, що законо-
проект №3097, де я був спі-
вавтором, про мораторій (на
стягнення боргів) по «Енер-
гоатому», не був підписаний
Президентом. Сподіваюся,
що найближчим часом ми
вийдемо на нову дискусію,
можливо, зробимо апгрейд
цього законопроекту, ще раз
проведемо його в парла-
менті для того, щоб зняти
цю проблему, принаймні в
2016 році, і дати можливість
розв’язати систему непла-
тежів для «Енергоатома». Бо
це такий клубок, який, на
жаль, наростає. При 28 млрд.
грн. внутрішньої заборго-
ваності ДП «Енергоринок»
фактично 12 млрд. грн. за-
боргованості перед «Енер-
гоатомом» — це критична
заборгованість, яку просто
за одну  хвилину або навіть
за один місяць розв’язати
неможливо», — зазначив на-
родний депутат.

У свою чергу, голова під-
комітету з питань ядерної
енергетики та ядерної без-
пеки Комітету Верховної
Ради з питань ПЕКу, ядерної
політики та ядерної безпеки
Володимир Бандуров та-
кож погодився, що питання
стягнення боргу з «Енерго-
атома» має бути вирішене

якнайшвидше. «Необхідно
терміново ввести в дію за-
кон №3097 «Про внесення
змін до деяких законів Ук-
раїни щодо забезпечення
розрахунків в паливно-енер-
гетичному комплексі щодо
державного підприємства
«Національна атомна енер-
гогенеруюча компанія «Енер-
гоатом». Це дозволить нор-
малізувати господарську
діяльність компанії. Вважає-
мо, що найближчим часом
необхідно знайти такий ме-
ханізм, який би захистив
рахунки оператора від не-
добросовісних контраген-
тів», — підкреслив народний
депутат.

За його словами, та-
кож потрібно забезпечи-
ти своєчасне та належне
фінансування заходів з про-
довження термінів експлуа-
тації атомних енергобло-
ків українських АЕС. «Згідно
з програмою підвищення
рівня безпеки блоків АЕС
до 2020 року, затвердже-
ною ще у 2012 році, запла-
новано реалізацію понад
1200 заходів із підтриман-
ня безпечного стану енер-
гоблоків та продовження їх
роботи у надпроектний пе-
ріод. До 2020 року перед
нашою країною стоїть дуже
складне завдання — нам
треба продовжити термін
експлуатації десяти енер-
гоблоків.
(Закінчення на 2-й стор.)

Стратегічний розвиток ядерної
галузі України

Як уже повідомлялося, на таку тему 15 квітня від-
булися слухання Комітету Верховної Ради України з
питань паливно-енергетичного комплексу, ядерної
політики та ядерної безпеки. Було обговорено нагаль-
ні питання ядерно-енергетичного комплексу за учас-
тю народних депутатів, представників державних
установ, НАЕК «Енергоатом» та інших підприємств
ядерної галузі, Атомпрофспілки, представників гро-
мадськості, експертів та інших заінтересованих осіб.

Тридцять років минуло від трагічної дати — 26
квітня, коли сталася Чорнобильська катастрофа,
що не має аналогів у світі за масштабами екологіч-
ного забруднення, негативного впливу на здоров’я
і соціальний стан людей, економічні й побуто-
ві умови життя. Проте проблеми, які породила
ця планетарна біда, і досі є не розв’язаними. Щоб
привернути увагу нашого суспільства і людей
доброї волі усього світу до істотного підвищення
ефективності заходів для захисту постраждалих
внаслідок аварії на ЧАЕС, ліквідації її наслідків у
зоні відчуження, реабілітації довкілля, в Україні
2016 рік оголошений Роком ушанування ліквідато-
рів наслідків аварії на ЧАЕС і пам’яті жертв Чорно-
бильської катастрофи. Було створено Організа-
ційний комітет з підготовки та проведення заходів,
пов’язаних з 30-ми роковинами трагічної катас-
трофи, до складу якого делеговано представників
Атомпрофспілки України.

(Закінчення на 2-й стор.)

Держава має захищати
своїх захисників

ЧОРНОБИЛЬ.1986–2016:
ТРАГЕДІЯ. ПОДВИГ. ПАМ’ЯТЬ
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(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

При цьому в окремі роки
продовження терміну екс-
плуатації відбуватиметься
одночасно на двох блоках,
зокрема, цього року продов-
жуватиметься термін екс-
плуатації першого і другого
блоків ЗАЕС. Усе це вимагає
величезної мобілізації орга-
нізаційних, людських, фінан-
сових ресурсів», — переко-
наний В.Бандуров.

Він зазначив, що станом
на 1 січня 2016 року вартість
реалізації Комплексної зве-
деної програми підвищення
безпеки експлуатації АЕС
України становила понад 30
млрд. грн. «На поточний рік
потреби на заходи з підви-
щення безпеки енергобло-
ків і продовження термінів
їхньої експлуатації станов-
лять понад 4 млрд. грн., з
яких за рахунок тарифу
покривається лише трети-
на. Загалом, виходячи із
прогнозного балансу, дефі-
цит тарифу «Енергоатома»
у поточному році станови-
тиме понад 14 млрд. грн.
Для виходу з цієї ситуа-
ції необхідно забезпечити
формування справедливого
тарифу для АЕС, тобто при-
ведення тарифів у відповід-
ність до фактичних витрат
на виробництво електрич-
ної енергії. Особливо важли-
во запровадити обґрунто-
ваний тариф з огляду на
впровадження нової мо-
делі енергоринку. Нами
підготовлено законопроект
№1394, у ньому передбаче-
но включення до тарифу на
електроенергію АЕС, який
затверджується НКРЕКП,
витрат на реалізацію захо-
дів з підвищення безпеки
ядерних установок. Тобто не
на власний розсуд, не за
суб’єктивними ознаками, а в
обов’язковому порядку ті
заходи, які заплановані опе-
ратором атомних станцій, як
обов’язкові до виконання
задля підвищення безпеки
атомних блоків, мають бути
включені до тарифу», — під-
креслив В. Бандуров.

Виступаючи у ході слу-
хань, президент НАЕК «Енер-
гоатом» Юрій Недашковсь-
кий зазначив, що реалізацію
стратегічно важливих для
атомно-промислового ком-
плексу України проектів
гальмує відсутність загаль-
нодержавної стратегії роз-
витку галузі.

«Звичайно, залишаєть-
ся чинна енергетична стра-
тегія України на період до
2030 року, затверджена ще
у 2013 році, але зміни, які
відбулися після 2013 ро-
ку в соціально-економічній,
у політичній ситуації краї-
ни, вимагають невідклад-
ного перегляду і актуаліза-
ції цієї стратегії. Спроби
такої актуалізації безуспіш-
но здійснювались протя-
гом 2014–2015 років. Те ж
саме стосується Держав-
ної цільової економічної
програми розвитку атом-
но-промислового комплек-
су України на 2016–2020
роки, яку також на сьогодні
не прийнято, а попередня
програма закінчила термін
своєї дії. Концерн «Ядерне
паливо», Східний ГЗК, який
видобуває уранову сиро-
вину, підприємство «Цир-
коній», наше трубне вироб-
ництво, всі вони, на жаль,
також не мають програм-
них документів, які б за-
безпечували їх розвиток.
Тут варто розуміти, що ін-
вестиційні цикли в атом-
ній енергетиці тривають
сто і більше років, відтак від
якості рішень, які ми сьо-
годні приймаємо, або ж не
приймаємо, без перебіль-
шення, залежить доля май-
бутніх поколінь», — переко-

наний президент «Енерго-
атома».

Він висловив жаль з
приводу того, що в кри-
зових умовах Міністерство
енергетики та вугільної про-
мисловості України було
зосередженим лише на дис-
петчеризації графіків ремон-
тів електростанцій та вугіль-
них маршрутах. «Наш орган
управління залишив поза
увагою одне з ключових сво-
їх завдань, визначених стат-
тею 21 Закону України «Про
використання ядерної енер-
гії та радіаційну безпеку», —
планування, розробку і впро-
вадження державних про-
грам використання ядерної
енергії», — додав Ю. Не-
дашковський.

На його думку, ситуа-
ція, що склалася довкола
ядерної галузі, потребує не-
відкладного виправлення.
«Сподіваємося, наші про-
позиції, викладені в проек-
ті рішення Комітету Вер-
ховної Ради з ПЕКу, будуть
підтримані і поставлені під
жорсткий контроль з боку
депутатського корпусу», —
сказав Ю. Недашковський.

Довідково: Презента-
ція та доповідь президента
НАЕК «Енергоатом» Юрія
Недашковського на слухан-
нях Комітету ВР з питань па-
ливно-енергетичного комп-
лексу ядерної політики та
ядерної безпеки на те-
му: «Стратегічний розви-
ток ядерної галузі України»
http://goo.gl/JDsoFi
Из выступлений на ко-
митетских слушаниях

Председатель Атом-
профсоюза Украины Ва-
лерий МАТОВ:

— Уважаемые участники
слушаний, меня, честно го-
воря, пугает то, что мы в
очередной раз заговорим,
просто вскроем те имею-
щиеся проблемы отрасли
поверхностно, потому что
мы, действительно, верши-
ну айсберга пытаемся сре-
зать, а вопросов, которые
существуют в атомно-про-
мышленном комплексе, зна-
чительно больше и они глуб-
же. Поэтому мы постоянно
заявляем свою позицию как
профсоюз, мы не являемся
тем органом обществен-
ным, который только требу-
ет, но и стараемся участво-
вать и помогать во всех тех
производственных процес-
сах, которые происходят на
наших предприятиях. Тут
присутствуют наши коллеги,
профсоюзный актив атом-
ных станций, которые более
глубоко знают проблемы, су-
ществующие в коллективах,
знают, как они решаются.

Сегодня ряд прозвучав-
ших информаций можно от-
нести к сфере намерений,
особенно в части развития
атомно-промышленного
комплекса. Вот и генераль-
ный директор государст-
венного концерна «Ядерное
топливо Украины» озвучил
такие цифры, о которых мы
только должны мечтать, и
заверения, что через четыре
года, в 2020-м, будет реали-
зована Концепция Програм-
мы развития атомно-про-
мышленного комплекса. На-
сколько мне известно, еще с
90-х годов прошлого столе-
тия был принят ряд про-
грамм, реализация которых,
тут специалисты подскажут,
была на уровне от 2 до 4%,
не больше. Сегодня мы не
имеем морального права
говорить о развитии, нам
сегодня спасать надо от-
расль. Потому что многие
проблемы, которые были
озвучены, пока только на
этапе разговоров. Сегодня
много говорили об уране,
но кем, чем, при помощи
кого строятся сейчас новые
месторождения? За счет

оборотных средств пред-
приятий, которые отказы-
вают себе во всем, и уран-
щики сейчас в долгах, как в
шелках.

Реально мы заговорили
проблему уже лет на 10–15 о
создании ядерно-топливно-
го цикла или его отдельных
элементов, если уж точнее.
Мы много говорили о заводе
по фабрикации ядерного
топлива. Колышек по его
строительству забили не-
сколько лет назад, там уже
следов от него не осталось.
Мы говорили о том, что в
рамках госконцерна созда-
ем комплекс предприятий,
которые будут участвовать в
создании ЯТЦ. Это Восточ-
ный ГОК, государственные
предприятия «Смолы», «Цир-
коний» и ряд других. Добрая
половина из них просто
тихонько умерли или нахо-
дятся в реанимации по не-
сколько десятков лет, назо-
вем прямо — в коме. 

Завод прецизионных
труб, где он, нет его! «Цирко-
ний» похоронили... На про-
тяжении многих лет мы ве-
ли переговоры об этом на
уровне и Кабмина, и вице-
премьеров. Причина такого
«развития» известна. Проф-
союз постоянно инициирует
самый главный вопрос: для
того чтобы что-то созда-
вать, созидать, необходим
государственный орган, ко-
торый будет заниматься
этим целенаправленно. Что
мы имеем в ответ? Пре-
дыдущий «энергетический»
министр соглашался соз-
дать не орган, но хотя бы
назначить замминистра про-
фильного, который будет
заниматься этой пробле-
мой. Поговорили, забыли
по сегодняшний день. Кто
сейчас в министерстве за-
нимается проблематикой
атомно-промышленного
комплекса? Никто! Есть про-
фильный департамент, ска-
жу честно, там специалис-
тов нет, последние были и те
ушли. Поэтому и обращения
наши, и попытки как бы ста-
билизировать ситуацию и
наладить конструктив сво-
дятся к нулю. Мы говорим
как глухой с немым, не по-
нимаем друг друга. Спе-
циалисты в центральном
государственном органе ис-
полнительной власти факти-
чески отсутствуют. Вот в чем
проблема.

В моей житейской прак-
тике сегодня это уже 18-й
министр энергетики. С каж-
дым работаем год, а то и
меньше. Когда министром
был Плачков, я спрашивал,
как работать с семимесяч-
ным. Он возмущался, что я
имею в виду. Как можно за
такое время вникнуть в
проблемы отрасли, пред-
приятий, а тем более гово-
рить о перспективах раз-
вития?

У нас сегодня управляют
отраслью, кто угодно, толь-
ко не профессионалы — ни
энергетики, ни атомщики.
Вот с этого надо начинать.
Тогда будут понимание и
результат.

Заместитель Предсе-
дателя Атомпрофсоюза

Украины–председатель
профкома ППО НАЭК
«Энергоатом» Алексей
ЛЫЧ:

— Учитывая, что здесь
присутствуют представите-
ли со всех атомных станций
Украины, есть начальники
смен атомной станции, и их
заместители, заместители
начальников цехов… Поэто-
му сегодня вопросы, кото-
рые, действительно, в на-
шей компетенции, в том
числе и вашей, уважаемые
народные депутаты. Хотел
бы сказать, что мы с Юрием
Александровичем Недаш-
ковским вручили уже на трех
атомных станциях ключи от
квартир для наших работ-
ников. Но мы несем очень
большие убытки, потому что
в эти квартиры люди так и не
заселились. Поэтому есть
необходимость принять оп-
ределенные изменения в
законодательство Украины.
Законопроект сегодня нахо-
дится в Верховной Раде и я
бы просил от всех работни-
ков атомных станций, что-
бы система закрепления
кадров, в которую входит
строительство жилья за
свой счет, люди потом вып-
лачивают за эти квартиры,
чтобы она работала, была
законной.

Я считаю то, что нам уда-
лось сохранить персонал на
атомных станциях, это боль-
шая заслуга, в том числе и
сферы социальной защиты,
коллективно-договорного
регулирования. Но сегод-
ня Коллективный договор
НАЭК «Энергоатом» не явля-
ется каким-то основопола-
гающим документом для
установления тарифа на
электроэнергию.

И то же самое можно
сказать относительно пе-
редачи объектов социаль-
но-культурного и бытового
назначения в коммунальную
собственность. Нас посто-
янно заставляют, подтал-
кивают к этому. Но мы
знаем такой опыт в кавыч-
ках города Славутича. Не
понаслышке знаю, я на
ЧАЭС длительный период
отработал. И вот городс-
кие головы атомных город-
ков сидят, они подтвердят,
что сегодня не готовы эти
объекты принять. Для чего,
чтобы уничтожить это все?
А эта социнфраструктура
тоже система закрепле-
ния кадров, которая су-
ществует в НАЭК «Энерго-
атом», мы по поводу нее
вели в 2008 году перегово-
ры с властью, она на не-
сколько лет рассчитана. И
здесь не только заработ-
ная плата является основ-
ной мотивацией, это це-
лый комплекс проблем, ко-
торый существует в атомной
энергетике и требует их ре-
шения.

Хочу сказать, что, дейст-
вительно, Комитет Верхов-
ной Рады по вопросам
ТЭКа решает очень мно-
гие вопросы, и хотелось
бы, чтобы это сотрудни-
чество продолжилось и в
более узком кругу меж-
ду профсоюзом и вашим
комитетом.

Стратегічний розвиток ядерної
галузі України

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Робота з чорнобильсь-
кої тематики перетворила-
ся на сталу традицію Проф-
спілки за більш як 24 роки
від дня утворення саме в
цьому атомному регіоні. У
ліквідації наслідків техно-
генної катастрофи людст-
ва безпосередньо брали
участь профспілкові лі-
дери й активісти, чимало
із них долучені до цього
процесу й дотепер. І пер-
шочерговим їхнім завдан-
ням є питання соціально-
го захисту тих, хто працює
у Чорнобильській зоні від-
чуження.

У рік 30-х роковин аварії
на ЧАЕС Атомпрофспілка Ук-
раїни, зважаючи на змен-
шення уваги влади до гост-
роти чорнобильських питань
та їх вирішення, провела 7
квітня цього року Пленум
Центрального комітету, при-
урочений до трагічної дати,
ініціювала у зв’язку з цим
проведення у Києві 19–20
числа конференції Міжна-
родної Мережі профспі-
лок працівників атомної
енергетики (INWUN) спіль-
но з Глобальним союзом
IndustriALL та організува-
ла поїздку профспілков-
ців-атомників світу у зону
ЧАЕС. За участю профспіл-
кових лідерів Чорнобильсь-
кої об’єднаної організації і

ДСП «Чорнобильська АЕС»
21 квітня було проведено    в
УНІАН прес-конференцію на
тему «Проблеми зони відчу-
ження: міфи та реальність».
Цього ж дня відбулася ро-
боча зустріч представників
Атомпрофспілки з новим
міністром екології та при-
родних ресурсів України,
який акцентував, що уряд
відновив постанову про до-
плати працівникам зони від-
чуження, а з держбюджету
буде виділено додаткові
кошти на такі цілі. 

Як вияв глибокої поваги і
подячності до людей стар-
шого покоління Атомпроф-
спілкою було організовано
26 квітня поїздку у зону від-
чуження понад 50 ліквідато-
рів-чорнобильців першого
призову. Ветерани Чорно-
биля й профспілки взяли
участь у мітингу-реквіємі бі-
ля Стели пам’яті учасників
ЛНА на ЧАЕС у парку Сла-
ви м. Чорнобиль, хвилиною
мовчання вшанували загиб-
лих та спочилих побратимів і
поклали до пам’ятного знака
живі квіти. 

Жителі наймолодшого
міста Славутича, атомпроф-
спілковці  вшанували опівночі
хвилиною мовчання і покла-
данням квітів до Пам’ятно-
го знака Героям Чорнобиля
трагічну дату 26 квітня.

Фотоінформація
Миколи ВАРЧИНОГО

ЧОРНОБИЛЬ.1986–2016:
ТРАГЕДІЯ. ПОДВИГ. ПАМ’ЯТЬ

Держава має захищати
своїх захисників



12 травня 2016 року 3№19 (806)

НАВЧАННЯ ГРОМАДСЬКИХ ІНСПЕКТОРІВ

30-Й ПОДЗВІН ЧОРНОБИЛЯ. ЗА КИМ ВІН?

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Це завжди означає ско-
рочення персоналу, зарплат,
соціальних пільг тощо. Я, як
профспілковець, можу ска-
зати, що це такі ж постійні
супутники будь-яких рес-
труктуризацій, як рій мух над
волами. І, головне, принес-
ло б це хоч якусь користь! Та
після таких «реформ» із 8,5
тисячі промислових корпо-
рацій в Україні залишилося
менше тисячі.

Але ж атомні підприєм-
ства — це не звичайні про-
мислові корпорації. А наслід-
ки розвалу Чорнобильської
атомної електростанції бу-
дуть страшніші за розвал
харківського «Серпа і моло-
та» або «Річфлоту України»,
яких теж шкода до сліз.

Уже сьогодні із 9 тисяч
працівників станції працює
менше 3 тисяч. Це унікаль-
ні спеціалісти, які для всьо-
го світу напрацювали без-

прецедентний досвід знят-
тя ядерних об’єктів з екс-
плуатації.

По-друге, територія зо-
ни відчуження, так звана
десятка (умовно кажучи, де-
сятикілометрова від станції
зона) НІКОЛИ більше не бу-
де заселена людьми. НІКО-
ЛИ не повернеться в нор-
мальне життя нашої країни.

Якась (незначна) тери-
торія, можливо, буде при-
датна для проживання че-
рез 30–100 років. Навіть мої
онуки навряд чи побачать це
диво. Інша ж територія зара-
жена трансурановими еле-
ментами, період напіврозпа-
ду яких сягає ста тисяч років.
Тобто території ці втрачені
для проживання назавжди.

Потенційній рівень зара-
ження зони відчуження тим
же стронцієм-90 (дуже гид-
ка річ) становить 432000
Кюрі, із них 8550 Кюрі вже
винесено в річку Прип’ять.
При цьому з Фукусіми, про

яку недавно так голосив
увесь світ, винос стронцію-
90 на сьогодні становить
«всього» 1216 Кюрі. У сім
разів менше. Прип’ять впа-
дає в Дніпро, перший мега-
поліс, який зустрічає всю цю
«радість», — Київ. Ну, і далі
за географією — дві третини
України.

Тепер уявімо, що завдя-
ки на диво стійкій позиції
нашої держави роботи в зоні
відчуженні будуть зведені до
мінімуму. Грошей же в бюд-
жеті немає!!! Подивіться, яку
кількість смертельно небез-
печних радіонуклідів усі ми
отримаємо.

30 років тому, після ви-
буху на ЧАЕС, основним дже-
релом зараження був пил,
що рознесений вітром. Рік
тому, коли горіли чорно-
бильські ліси, всі злякалися
повторення 1986 року. Та
сьогодні основним джере-
лом зараження стала вода.
Після вибуху велику кількість
«гарячих» уламків захоро-
нили в бетонних транше-
ях. Та за тридцять років їх
роз’їла ерозія, неодноразо-
во вони затоплювалися во-
дою (особливо під час повені
1991 року) і тепер іржава
радіоактивна вода отруює
ґрунтові води. Які течуть у
Дніпро…

Зона відчуження — це
єдиний бар’єр на шляху
розповсюдження радіонук-
лідів. Для забезпечення цієї
самої бар’єрної функції в
зоні відчуження були ство-
рені спеціалізовані підпри-
ємства (на сьогодні у них
працює майже 3000 людей),
які займаються виконанням
завдань згідно з бюджет-
ною програмою «Підтримка
в екологічно безпечному
стані зони відчуження і зони
обов’язкового відселення».

Чим же вони займають-
ся? Радіометричним моні-
торингом і дозиметричним
контролем, захороненням
радіоактивних відходів, екс-
плуатацією водоохоронних
споруд, контролем за ста-
ном лісу. Ну і, звісно, служ-
би, які здійснюють життєза-
безпечення на території
зони відчуження — гурто-
житки для вахтового персо-
налу, тепло-, водо- й елек-
тропостачання, транспор-
тне забезпечення, зв’язок.

Прошу уваги: всі ці лю-
ди працюють на зараженій
території, в епіцентрі ра-
діаційної катастрофи, по-
рівняно з якою японська
Фукусіма — дитячий лемент.
А що ж вони мають нато-
мість? Мабуть, захмарні зар-
плати, пільгову пенсію (рік —
за два), медичні страховки і
наймогутніший соціальний
пакет?

Зрозуміло, що ні.
До 10-х роковин Чор-

нобильської катастрофи, у
1996 році, замість збільше-
ної оплати праці атомникам
нав’язали систему доплати
за роботу в зоні відчуження.

До двадцятиріччя Чор-
нобиля, у 2006 році, атом-
никам різко зменшили і без
того мізерний розмір до-
плат за роботу в зоні відчу-
ження, позбавили їх права
на пільгову пенсію.

До тридцятиріччя — у
2016 році, атомникам підго-
тували цілу купу «подарун-
ків». По-перше, знову уріза-
ли заробітну плату на 30%,
позбавивши їх доплат за
роботу в зоні відчуження.
(На графічній картинці на-
ведено зміни середніх зар-
плат атомників, які працю-
ють у зоні відчуження, —
номінальної і з урахуванням
інфляції.)

Це такий сміхотворний
жарт від держави? Дуже
єзуїтський. До того ж так
жартували всі наші уряди в
усі часи. Та уряд Яценюка
зміг переплюнути всіх.

Була урізана не тільки
заробітна плата, підприєм-
ства зони позбавили мож-
ливості легально надавати
гуртожитки вахтовому пер-
соналу, забезпечувати його
харчуванням (до речі, його
норми за вартістю нижче,
ніж у тюрмах), засобами
індивідуального захисту.

І вишенька на тортик:
Яценюк залишив без фінан-
сування єдину медсанчас-
тину в зоні відчуження. Ідея
була, як завжди, чудова.
Збільшити доходи місцевих
бюджетів і за рахунок них
фінансувати медико-сані-
тарні частини. Але який у
дідька місцевий бюджет у
місті Чорнобилі, якщо такого
міста офіційно немає в
Україні???!!!

Як результат, зірвана
програма забезпечення ме-
дичним обслуговуванням у
зоні відчуження працівників,
які забезпечують нашу з ва-
ми безпеку, заборгованість
у зарплаті персоналу спе-
ціалізованої медико-сані-

тарної частини №16 у Чор-
нобилі вже досягла 3 міся-
ців. І на машині швидкої до-
помоги, як щось станеться,
везти постраждалого дове-
деться щонайменше 75 кі-
лометрів до того ж Іванкова.

Я вже не кажу про внут-
рішні проблеми і конфлікти
інтересів усіх підприємств
зони відчуження, про від-
плив професіоналів, які не
один десяток років пропра-
цювали в зоні відчуження і
які не можуть працювати на
зарплату в три тисячі гри-
вень. Їм простіше на пен-
сію піти, отримуватимуть
більше.

Від думки про 2017 рік у
мене холоне в душі. Цього
року закінчується міжна-
родна фінансова допомо-
га, а бюджет України про-
сто не потягне всі видатки,
пов’язані з забезпеченням
безпеки.

Що можна зробити?
Передусім, потрібно за-

робляти самим. У зоні від-
чуження, яка ніколи не по-
вернеться до нормального
життя, необхідно побудува-
ти сховище радіоактивних
відходів і відпрацьованого
ядерного палива й економи-
ти на цьому до 200 мільйонів
доларів на рік (зараз ці гроші
ми платимо РФ). Коли, до
речі, починають кричати, що
це екологічна бомба, прошу
зазначити, що, по-перше,
більшої екологічної бомби,
ніж ми маємо нині, важко
собі уявити. І захоронення
відпрацьованого палива і
відходів (причому виключно
українського походження) з
використанням найпередо-
віших технологій усяк кра-
ще, ніж заражені ґрунтові
води, які відкрито точать. А
по-друге, недавня ініціатива
українського уряду побуду-
вати сховище в екологічно
чистій, не чорнобильській
зоні, чи це не маячня?

Далі. Необхідно, щоб
Державному фонду по по-
водженню з радіоактивними
відходами, створеному ще в
2009 році, повернули його
цільове призначення. Фонд
формується за рахунок еко-
логічного податку на вироб-
ників радіоактивних відходів
(у 2016 році очікується над-
ходжень не багато не мало —
800 мільйонів гривень). Ос-
новний платник, зрозумі-
ло, державне підприємст-
во НАЕК «Енергоатом». Ось
тільки 23 грудня 2010 року
Верховна Рада прийняла
зміни до Закону «Про по-
водження з радіоактивними
відходами» і змінила меха-
нізм використання коштів
Фонду. Тепер цільові про-
грами фінансуються в кра-
щому разі на 10%, а всі ін-
ші гроші безслідно зникають
у дірявому державному бюд-
жеті.

Необхідно створити й
технологічний майданчик
для використання альтерна-
тивних джерел енергії. По-
будувати найбільший парк
сонячних батарей і «вітря-
ків» в Україні на майданчику

ЧАЕС — найкраща відповідь
екологам і надійний спосіб
отримання грошей на про-
довження робіт з мінімізації
наслідків аварії.

Залучати міжнародні
гранти на проведення науко-
во-дослідницьких робіт в уні-
кальній зоні відчуження. Як-
що правильно організувати
роботи — від клієнтів відбою
не буде.

З пошаною ставитися до
працівників зони відчужен-
ня. Ці чоловіки і жінки захи-
щають нас з вами від радіо-
активного бруду, хронічних
хвороб, онкології. Вони на-
ші стражі. Треба віддати їм
належне! Найперше: Мінохо-
рони здоров’я треба повер-
нути медсанчастини атом-
никам, фінансувати їх з
держбюджету і повернутися
до чорнобильської норми
зарплати лікарів зони! Але
найголовніше — Кабмін має
повернути атомникам нор-
мальні зарплати!

Працівниками ЧАЕС і
підприємствами зони від-
чуження напрацьовано уні-
кальний досвід зняття ядер-
ного об’єкта з експлуатації
в умовах тотального зара-
ження радіонуклідами. Го-
ловний оператор ядерних
установок України (держ-
підприємство НАЕК «Енер-
гоатом») може розглянути
варіант створення в м. Сла-
вутич центру з підготовки
спеціалістів такого профілю
і рівня для зняття з експлуа-
тації діючих блоків?

І, нарешті, останнє.
Тридцять років тому з вини
одних «розумників» на чет-
вертому блоці ЧАЕС про-
водили експеримент, на-
слідки якого ми сьогодні
розгрібаємо і ще довго бу-
демо розгрібати. Сьогодні
нові «експериментатори»,
що блискуче володіють
англійською мовою і мис-
тецтвом фінансових опе-
рацій, але які ніколи не
працювали в атомній енер-
гетиці, хочуть перевірити
на діючих атомних елек-
тростанціях свої новомодні
схеми. 

Це я про використання
атомних енергоблоків у ре-
жимі «регулювання потуж-
ності», про яке не чув тільки
лінивий, і про поспішність
введення якого Атомпроф-
спілка першою почала кри-
чати на всю країну. Так, є сві-
товий досвід, так, є успішні
випробування цього режиму
на Хмельницькій АЕС. Але…
Ніхто не прорахував еконо-
мічний ефект, ніхто не зби-
рається давати можливість
держпідприємству НАЕК
«Енергоатом» заробити до-
даткові фінанси для інвести-
цій в оновлення обладнан-
ня, ніхто не відповів нам,
наскільки постраждає без-
пека АЕС, яка на сьогодні є
наріжним каменем політики
«Енергоатома».

Небезпечні експеримен-
ти над атомною енергети-
кою продовжують ставити.
І ніщо не вчить, навіть сум-
ний досвід 26 квітня 1986
року.

Павло ПРУДНІКОВ,
заступник Голови
Атомпрофспілки

В обучении приняли
участие представитель ма-
ловисковского отделения
фонда социального стра-
хования Ю. Липинский,
представитель управления

гоструда в Кировоградс-
кой области С. Боднар-
чук, представитель госу-
дарственного военизиро-
ванного горноспасательного
отряда К. Крот, ведущие

специалисты Смолинской
шахты.

Согласно тематическо-
му плану обучение было
проведено по КЗоТ Украи-
ны, законам Украины и нор-
мативно-правовым актам по
охране труда. Также были
освещены вопросы без-
опасности на производст-
ве, значение общественного
контроля за охраной труда,
рассмотрены вопросы ор-
ганизации функционирова-
ния системы охраны труда
на производстве (СУОТ),
проблемы финансирования
охраны труда в бюджет-
ных организациях, обеспе-

чения СИЗ работников ГП
«ВостГОК» и других пред-
приятий и организаций.
Участники обучения были
ознакомлены с новациями
трудового законодательст-
ва, в том числе предусмот-
ренными в проекте Трудо-
вого кодекса Украины.

В конце обучения с по-
мощью тестирования была
проведена проверка полу-
ченных знаний. Все слуша-
тели хорошо усвоили мате-
риал и успешно ответили
на вопросы, которые были
поставлены в тестах. Со-
гласно плану следующее

обучение представителей
профсоюза по вопросам
охраны труда пройдет на
Желтоводской площадке
ГП «ВостГОК» в мае 2016
года.

Виталий СКУБА,
технический инспектор

труда ЦК Атомпрофсоюза

Укрепили свои знания по охране труда
В апреле на базе Смолинской шахты техниче-

ским инспектором труда отдела колдоговорной и
правовой работы ЦК Атомпрофсоюза В. Скубой,
юристом этого же отдела И. Охрименко и замести-
телем директора по охране труда Смолинской
шахты В. Задорожним было проведено обучение
общественных инспекторов по вопросам охраны
труда Восточной объединенной организации Атом-
профсоюза. На обучение были приглашены обще-
ственные инспекторы (представители профоргани-
зации) по охране труда Ингульской, Смолинской и
Новоконстантиновской шахт комбината, СМСЧ-19
города Кировограда.

Гіркий полин безпам’ятстваГіркий полин безпам’ятства
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Детство прошло в родной
Поповке, на Кировоградщи-
не. Трудовую деятельность
начинал монтажником на
киевских новостройках, за-
тем, как и у большинства
молодежи той поры, — служ-
ба в армии. После демоби-
лизации приехал в Желтые

Воды. Начинал учеником то-
каря. Затем заочно закон-
чил машиностроительный
институт, работал масте-
ром участка, инженером-
технологом. Принимал ак-
тивное участие в общест-
венной и спортивной жизни,
в свободное время люби-

мое занятие — футбол, ко-
торым увлекся еще в школь-
ные годы. Играл за коман-
ды родного села, сборную
воинской части, затем за
заводской «Металлист». А
еще пел в городском хоре,
его баритоном можно было
заслушаться.

Его доброта, готовность
прийти на помощь человеку
в трудную минуту снискали
заслуженное уважение в
коллективе и вскоре за-
водчане избирают его сво-
им профсоюзным лидером.

Многие годы организация
была одной из лучших на
комбинате, а ее предсе-
датель неоднократно от-
мечался наградами ФПУ,
дирекции комбината, ЦК
Атомпрофсоюза, членом
Президиума которого он
был многие годы.

Судьба отвела ему не
много — всего пятьдесят
восемь. Провожая Петра
Ивановича в последний
путь, друзья и коллеги обя-
зались помнить и чтить
память товарища и ежегод-
но в апреле, в день его рож-
дения, проводить футзаль-
ный турнир.

Время летит и друзья
держат данное слово. В
этом году турнир был про-
веден уже в восьмой раз
и приняли в нем учас-
тие коллективы ремонтно-
механического и гидроме-
таллургического завода,
управления комбината и ко-
манда профсоюзных работ-
ников.

Торжественный момент
— выход команд, минута
молчания. Теплые слова
воспоминаний товарищей и
слова благодарности от до-
черей. По традиции первый
символический удар по мя-

чу сделал самый юный из
семейства Рощенков —
трехлетний внучек Володя.
Друзья и участники турнира
возложили цветы на могилу.

Турнир получился ин-
тересным, а судьба пере-
ходящего приза решилась
в финальной игре, в кото-
рой встретились коллекти-
вы РМЗ и ГМЗ. Удача на этот
раз была на стороне ре-
монтников, они в четвертый
раз стали лучшими. Пред-
седатель профсоюзного ко-
митета ВостГОКа Борис
Филиппов, кстати, один из
инициаторов и участник
всех восьми розыгрышей,
вручил победителям глав-
ный приз и теперь до бу-
дущего апреля он будет
храниться на стенде мно-
гочисленных спортивных
достижений заводчан.

Николай МЕРКУШЕВ

ПАМ’ЯТЬ

Он искренне любил Украину,
футбол и лирическую песню

Это о Петре Ивановиче Рощенко, бывшем предсе-
дателе профсоюзного комитета ремонтно-механиче-
ского завода ГП «ВостГОК». Вот уже восемь лет его нет
с нами, но заводчане хорошо помнят своего честного,
доброго и отзывчивого профсоюзного лидера, а колле-
ги и друзья — грамотного и квалифицированного спе-
циалиста, верного и надежного товарища.

ОХОРОНА ПРАЦІ
ОЧИМА ДІТЕЙ

ПЛЕНЕР ЮНИХ ХУДОЖНИКІВ ХАЕС

ІІ ФОТОКОНКУРС
ОРГАНІЗАЦІЇ МОЛОДІ
АТОМПРОФСПІЛКИ!

ДОВКІЛЛЯ ДЛЯ УКРАЇНИ 2016

ВП «Южно-Українська АЕС» за досягнення в царині еко-
логії та безпеки нагороджено дипломом Міжнародного
екологічного форуму «Довкілля для України 2016».
Черговий екологічний форум проходив наприкінці квітня у
Києві. Цей традиційний захід організовується за підтримки
Кабінету Міністрів і Міністерства екології та природних
ресурсів України.

У ІХ Міжнародній виставці «Довкілля для України 2016» взяли
участь провідні промислові підприємства, екологічні компанії,
навчальні заклади, громадські екологічні організації тощо.
Серед них і Южно-Український енергокомплекс (ВП ЮУАЕС).

З роботою ВП ЮУАЕС учасники та гості виставки «Довкілля
для України 2016» знайомилися за допомогою діючого об'ємно-
го макета, який демонструє роботу трьох його складових, —
АЕС, ГЕС і ГАЕС, а також перспективи розвитку підприємства.
«Наш макет, зокрема, показує очікувані результати реконструк-
ції системи технічного водопостачання атомної станції, реаліза-
ція якої на южно-українському майданчику сьогодні йде повним
ходом, і будівництва 4-го енергоблока АЕС», — зазначає началь-
ник відділу роботи з громадськістю та ЗМІ ВП ЮУАЕС
Володимир Зернопольський.

Мета проведення Міжнародного екологічного форуму
«Довкілля для України 2016» — сприяння подальшому розвитку
в країні екологічно орієнтованого суспільства, стабілізації та
поліпшенню стану природного середовища, а також відкриття
нових можливостей для здійснення інвестиційних проектів.

ЮУАЕС: відзнака Міжнародного
екологічного форуму

Среди работ, направлен-
ных ГП «ВостГОК» для участия
в региональном туре Все-
украинского конкурса детско-
го рисунка «Охрана труда гла-
зами детей», лучшей признана
работа Юли Лукичовой «Без-
опасность шахтера».

Татьяна ГОЖУЛЯНИНА

Під такою назвою біля Хмельницької АЕС
відбувся пленер юних художників, який
цьогоріч приурочений до днів пам’яті
Чорнобильської аварії. Це перша така акція
серед усіх АЕС України, мета якої сприяння
розвитку творчого потенціалу юних худож-
ників, створення творів мистецтва у жанрі
пленерного живопису та формування пози-
тивного ставлення до атомної енергетики. 

Організатор пленеру — відділ роботи з гро-
мадськістю і ЗМІ Хмельницької АЕС та дитяча
художня школа міста атомників. Як у найменшій

частинці — атомі закладена величезна потен-
ційна енергія, так і у юних художників є талант,
який треба розвивати. Вони дуже старанно та
продуктивно попрацювали, змальовуючи кон-
струкції енергоблоків. Результати праці, а це 8
малюнків, виставлені на ХАЕС.

Учасники живописного пленеру неоднора-
зово брали участь у конкурсі дитячої творчості
«Атомна енергетика і ми» й отримували почесні
нагороди. «Діти у захваті, що їм першим дозво-
лено намалювати такий важливий для держави
об’єкт, як атомна станція», — каже викладач
дитячої художньої школи, наставник юних
художників Алла Макарик.

«Я малюю АЕС»

Визначення переможців відбу-
деться у трьох тематичних номінаціях:

1. «Наша енергія — наше май-
бутнє» (популяризація і пропаган-
да атомної енергетики та проми-
словості).

2. «Наше дозвілля» (відпочинок
у вільний від роботи час).

3. «Вдалий кадр» (кадр, зроб-
лений у потрібному місці у потріб-
ний час).

У кожній номінації переможці
будуть заохочені грошовими ви-
нагородами у розмірі:

І місце — 1200 грн.;
ІІ місце — 900 грн.;
ІІІ місце — 600 грн.
Як і в минулому році, перед-

бачений приз глядацьких симпа-
тій, який буде вручено за підсумка-
ми голосування з 01.08.2016 року у
групі ОМА в соціальній мережі
«ВКонтакті».

Мінімальні розміри конкурсних
фото — 2480х3508 пт, 300 dpi.

За рішенням молодіжної культ-
масової комісії у цьогорічному кон-
курсі можуть взяти участь усі члени
Атомпрофспілки.

З умовами конкурсу можна оз-
найомитися, скачавши відповідне
Положення на сайті Атомпрофспіл-
ки в розділі «Про нас/Організація
молоді» — http://atomprofspilka.info/
downloadfile/3186.

Фотоконкурс триватиме
з 1 квітня по серпень 2016 року
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